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Pastisser,
fotògraf,
empresari
innovador i,
sobretot,
pare i avi

Impressiona 
el seu pal-
marès, però 
per ella,  el seu 
millor èxit és 
arribar a con-
nectar amb 
els cavalls



SANT HILARI SACALM

TELÈFONS D’INTERÈS L’AJUNTAMENT, A PROP SUMARI

AJUNTAMENT
Oficines: 972 86 81 01
Biblioteca: 972 86 80 08
Casa de cultura: 972 86 86 56
Casal Gent Gran: 972 86 87 32
Centre AQUA: 972 98 19 10
Deixalleria: 972 86 94 47
Museu Guilleries: 972 86 94 47
Of. Turisme Can Rovira: 972 86 96 86
Pavelló d’esports: 972 86 97 62
Ràdio Sant Hilari: 972 87 23 00
Residència Gent Gran: 972 87 28 00
Telecalm: 972 86 84 44

GOVERN
Alcaldia · Manano: 665 927 763
Jordi Rotllant:   620 207 315
Jenni Gallardo: 679 813 061
Jordi Moragas:   609 156 318
Judit Gómez: 608 999 266
Cristina Tejedor: 609 844 500
Susanna Vilar: 609 853 419

SANITAT
Àrea Bàsica Salut: 972 87 22 77
Ambulàncies Guilleries: 972 86 84 57
Ambulàncies Creu Roja: 972 86 04 04
Atenció Nocturna: 902 111 444 / 112
Farmàcia Broto: 972 86 80 98
Farmàcia Muntalt: 972 86 90 49

SERVEIS EDUCATIUS
Esc. Bressol La Baldufa: 972 87 28 88
Llar inf. Les Cents Fonts: 972 86 80 61
Escola Guilleries: 972 86 87 29
Col.legi Sant Josep: 972 86 81 46
IES A. Busquets i Punset: 972 86 87 32

SERVEIS DIVERSOS
Averies de Gas: 901 12 12 12
Correus: 972 86 94 00
Parròquia: 972 86 82 22

SEGURETAT CIUTADANA
Policia Municipal: 972 86 81 23
Mossos d’Esquadra: 972 84 27 57
Mossos d’Esquadra (urgències): 088
Bombers Sant Hilari: 972 86 91 91
Bombers (Urgències): 085
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JORDI ROTLLANT
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La importància que es dona des de l’equip de govern 
del Partit Independent de les Guilleries a la partici-
pació ciutadana ha quedat reflectida en els darrers 
anys en què s’ha convidat a la ciutadania a participar 
en el màxim de decisions possibles. La Regidoria de 
Participació Ciutadana es mostra molt satisfeta dels 
resultats obtinguts i de l’augment de participació de 
la ciutadania en temes d’interès pel poble.

Un exemple especialment gratificant és el Consell 
d’Infants Municipal, format per l’alumnat de 5è i 6è de 
les escoles del municipi, que van ser convidats d’ex-
cepció al ple de l’Ajuntament el 26 de juliol. Aquest 
acte, que consisteix a convidar a tots els seus mem-
bres, familiars i amics a una sessió de Ple ordinari a 
l’Ajuntament, ha sigut la cloenda de les activitats d’en-
guany. D’aquesta manera, la canalla es familiaritza 
amb el funcionament del consistori i la funció del ple. 
A més, aquest any s’ha fet el lliurament del premi del 
concurs del logo del Consell que ha guanyat la Judit 
Carreras a qui s’ha donat, a més d’un diploma, una sa-
marreta amb el seu logo estampat. L’equip de govern 
es mostra molt satisfet per l’actitud i il·lusió que han 
demostrat en tot moment els més de 100 membres del 
Consell d’Infants en tot allò que se’ls ha demanat que 
fessin. El jovent també ha participat en els temes que 
els hi pertoca com, per exemple, en la votació per pro-
posar candidats a la Medalla al Mèrit Esportiu, que es 
lliura cada any a la Setmana de l’Esport, o el disseny 
d’un skatepark al municipi. 

Un altre èxit de la política de participació ciutadana 
ha estat la realització dels pressupostos participatius 
que recullen les propostes dels diferents barris de 

La Participació Ciutadana creix a Sant
Hilari Sacalm i s’aplica en tots els àmbits
d’interès ciutadà

Sant Hilari Sacalm per decidir en què es gastaran els 
pressupostos assignats al barri cada any. Els veïns i 
veïnes dels diferents barris de la vila han fet propostes 
per decidir com es gastaran quests diners destinats a 
fer algunes millores urbanístiques, de mobiliari urbà o 
qualsevol altre aspecte que els mateixos veïns consi-
derin prioritari per al seu barri. La partida pressupos-
tària adjudicada als pressupostos participatius aquest 
any ha augmentat i suma un total de 48.000 euros. Hi 
han participat un total de 129 persones: 110 en les 
reunions dels barris, 18 per Internet i 1 a la Casa de 
Cultura, i s’han recollit un total de 79 propostes. Un 
altre exemple de participació ciutadana és el Pla de 
Mobilitat que ha estudiat, entre d’altres, els actuals 
sentits de circulació, des d’una visió que prioritza la 
seguretat i la sostenibilitat. Gràcies a les propostes 
dels mateixos veïns durant el procés participatiu s’ha 
decidit modificar alguns aspectes de la circulació de 
la vila. 

Decidir en comú les subvencions que dona l’Ajunta-
ment de Sant Hilari Sacalm a les entitats i associa-
cions del poble, a través del Consell Municipal de 
Subvencions, o dissenyar un Pla de Dinamització Co-
mercial per al municipi, són altres de les accions que 
s’han emprès a través de la participació ciutadana. El 
Consell Municipal de Subvencions està presidit per 
l’Alcalde, regidor/a competent en la matèria objecte 
de subvenció, regidora competent en matèria de parti-
cipació ciutadana, un regidor/a representant de cada 
grup polític municipal de l’Ajuntament i 4 represen-
tants fixes de les entitats del municipi relacionades 
amb l’esport, la cultura, el medi ambient, i la solidari-
tat, escollits de forma consensuada o per majoria.

SANT HILARI SACALM

P A R T I C I P A C I Ó  C I U T A D A N A 
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ANETA HRANOVSKA

L’Aneta Hranovska és jove. Podríem dir que molt jove. 
Només 16  anys.  Però l’edat no és necessàriament 
sinònim de maduresa. I l’Aneta transpira maduresa i 
seguretat. Ella diu que li han donat els cavalls. Però 
anem a pams. L’Aneta va néixer a Sant Hilari Sacalm, 
fa poc més de 15 anys. Filla d’una família ucraïnesa 
establerta al poble l’any 2.000, des de ben petita li 
agradaven molt els animals. Això la va portar a col·la-
borar amb l’Associació Layla, que treballava pel be-
nestar dels nens i els ponis. “Una amiga, em va dir 
que jo li agradava als cavalls, i em va recomanar que 
fes hípica”

Al principi va ser una afició, però la seva relació es-

Impressiona el seu 
palmarès, però per 
ella,  el seu millor èxit 
és arribar a connectar 
amb els cavalls

pecial amb els cavalls no va passar desapercebuda 
a l’hípica on es va apuntar, Natura a Cavall, de Santa 
Coloma de Farners. I, quan ja portava 3 anys d’apre-
nentatge, algú li va aconsellar que fes un pas més en-
llà i passés a la competició. En dos anys no ha parat 
d’aconseguir premis. El primer any ja va aconseguir el 
campionat de la lliga Catalana de T.R.E.C., una disci-
plina que premia les habilitats del genet a l’hora de 
realitzar recorreguts o rutes eqüestres pel camp. Des 
d’aleshores, no m’he baixat del podi. Ho diu amb na-
turalitat però també amb una mica de perplexitat, com 
si ella fos la primera en sorprendre’s. En efecte, 3a 
classificada en el concurs realitzat en el centre hípic 
Cavall de Mar, 3a classificada en el concurs realitzat 
en el centre hípic Natura a Cavall, 2a classificada en el 
concurs realitzat en el centre hípic Binomis, 1a classi-
ficada en el concurs realitzat en el centre hípic Natura 
a Cavall, Podi de la lliga Gironina de T.R.EC. 2017 (2a 
en el podi), Reconeixement de joves promeses de l’es-
port 2017, guardó de l’esport de la Setmana de l’Es-
port de Sant Hilari Sacalm...Podria semblar molt per 
una noia tan jove, però ella té d’altres objectius a curt 
termini. Aquest any em proposo anar a competir en 
competicions més importants i en campionats d’Es-
panya. Per això necessiten patrocinadors i des d’aquí 
animem a que s’ajudi a aquesta jove promesa.

Tot i que participar en competicions no és l’objectiu 
principal en el propòsit de futur de l’Aneta. “Vull ser 
veterinària.  I, això sí, tenir cavalls a casa i treballar 
amb ells. Està agraïda al que ha après gràcies als ca-
valls. A Natura Cavalls, treballen amb doma natural. 
L’important és contactar amb l’animal que, com tu, 
està sotmès a molta pressió quan es tracta de com-
petir. Has de saber gestionar amb tu mateixa i amb 
el cavall aquesta pressió. A aquest conjunt en diem 
“binomi”. No es tracta d’obligar-lo a res. Si no de 
convèncer-lo. Res de ferros a la boca ni a les potes. 
Has d’aconseguir que confiïn en tu i que vulgui parti-
cipar. Establir una connexió. Aquest és per ella el seu 
millor èxit, haver aconseguit tots aquests premis amb 
doma natural. Sense fer cap mal al cavall.

Té tota una vida per davant, però impressiona com té 
de clar el que vol fer. Ja la veig envoltada d’animals 
i dedicant-se a tenir-ne cura i fer la millor campanya 
per la doma natural amb els seus èxits. Ara toca fer 
el batxillerat i, després, escollir la facultat de vete-
rinària. Tot arribarà. Molta sort Aneta!

SANT HILARI SACALM

E N T R E V I S T A
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AMADEU DURAN

L’Amadeu Duran té 89 anys...i mig, diu rient com ho 
diria un nen petit. Però el somriure se li gela quan li 
demano per la seva infantesa. Perquè, per ell, la in-
fantesa és sinònim de guerra. Van obligar al meu tiet 
a tirar a terra els altars de l’església amb d’altres 
veïns. Els petits ens ho miràvem de lluny, però això 
no s’oblida. Com tampoc ha oblidat quan, 3 anys des-
prés, quan en tenia 9, van bombardejar la casa de la 
família de la mare que era just al costat de la seva.

Anys més tard, després d’un intent fallit de fer estudis 
de capellà a Barcelona, no era per mi, va tornar a Sant 
Hilari Sacalm. 

Pastisser,
fotògraf,
empresari
innovador i,
sobretot,
pare i avi

Un dia va decidir que, de gran, volia ser pastisser. Vaig 
anar durant tres hiverns a Girona, a aprendre pastis-
seria, a l’estiu s’havia de recollir la fruita. I quan ja 
en va saber prou, va obrir la seva pròpia pastisseria. 
El producte estrella eren els croissants, a l’estiu arri-
bàvem a fer uns 700 diaris, recorda amb una certa 
nostàlgia de temps millors pel poble. Però l’esperit in-
novador i emprenedor de l’Amadeu Duran li deia que 
calia fer alguna cosa diferent. I es va inventar els “Aro-
mes de Sant Hilari”, unes galetes que feien recordar 
l’estada a la vila als visitants i que encara són marca 
de la casa a la pastisseria que porta ara la seva filla 
Anna.

A més de la pastisseria, l’Amadeu tenia una afició: la 
fotografia. Quan vaig fer 4 cèntims, em vaig comprar 
una bona càmera, una Leica. Els amics li demanaven 
que els hi fes fotos i un dia, li van demanar que fes un 
casament. I, a poc a poc, es va trobar fent de fotògraf a 
les hores lliures, que no devien ser moltes per la mane-
ra en què es feien els pastissos en aquella època. No 
donava l’abast, reconeix. Mentrestant, s’havia casat, 
amb 24 anys amb la Dolors Fuguet amb qui va tenir 2 
filles. Una d’elles, la Fina, va heretar la seva afició a 
la fotografia i així va néixer el segon negoci: la botiga 
de fotografia. Parlar de la seva filla i de la botiga no és 
fàcil per l’Amadeu perquè la seva filla va morir jove i 
ell avui, acabat de sortir d’una operació, no està gaire 
fi. Però torna a animar-se quan parla de fotografia. He 
treballat des del blanc i negre fins al digital. Fèiem 
retrats i casaments, però també catàlegs en color, la 
qual cosa no era fàcil perquè ens ho havíem de reve-
lar nosaltres mateixos. L’arribada de la tecnologia di-
gital, contra tot pronòstic, va ser un incentiu més per 
aquest home que busca sempre anar més enllà. Vaig 
acompanyar a la meva filla a un curset de fotografia 
digital i, en sortir, estava tan entusiasmat que vaig 
encarregar tot el material necessari per treballar-hi. 
I encara ho fa.

Parla amb nostàlgia i, a vegades amb dolor, de temps 
passats. Però s’anima quan parla dels seus nets i de la 
besneta. Voldria que a tothom li anessin les coses bé. 
I que el poble tornés a ser com era abans, quan els ca-
rrers s’omplien de gent i els comerços estaven oberts 
moltes hores. Quan la gent jove, com era ell aleshores, 
lluitaven per fer del poble un lloc pròsper i atractiu. No 
desesperi Amadeu. Tot arribarà.

SANT HILARI SACALM

E N T R E V I S T A
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El cap de setmana de l’1 de juliol es va celebrar la 
desena edició de l’Embruix. Des de l’organització es-
tan molt contentes pel gran èxit que ha tingut, amb 
més de 1000 visitants a l’espectacle nocturn “Sàbat 
de bruixes, guilla que fuig”. Aquest any s’han recu-
perat 3 llegendes que es van interpretar en diferents 
escenaris durant el recorregut pel bosc. El dissabte 
18 d’agost va tenir lloc la “Sant Hilari Birrafest 2018” 
organitzada per l’entitat “Isards Per La Festa” amb la 
col·laboració de l’Ajuntament. En aquesta edició, la 
fira de cervesa artesana diürna i la tradicional festa 
de la gerra nocturna es van unir creant el Sant Hilari 
Birrafest, al centre del poble, a la plaça Gravalosa, des 
de les 12 hores del migdia i fins ben entrada la mati-
nada. Durant la festa, es va poder gaudir de cervesa 
artesana, foodtrucks de menjar i música en directe 
amb els grups de música Buena Onda, Black Bells, 

SANT HILARI SACALM

A C T I V I T A T S

Festa de la Cervesa

Raids

Embruix

Ruta literària

Starduts i el DJ Met. Per altra banda, la Ruta Literària, 
que es va estrenar amb èxit en la primera Fira Guille-
ries, ha estrenat una nova versió. La ruta  consisteix 
en un recorregut pel centre i l’entorn del poble acom-
panyats per textos de grans autors literaris que s’han 
vist seduïts per Sant Hilari Sacalm. Ara, uns codis QR 
a cadascun dels punts del recorregut, permeten veure 
les imatges relacionades amb el text que es pot escol-
tar recitat per membres del club de lectura del nostre 
municipi. També volem senyalar l’èxit del Raid Hípic 
de Guilleries que va tenir lloc a Sant Hilari Sacalm el 
mes de juny. Organitzat per l’Endurance Club Hípic, la 
sortida per als dos Raids es va fer des del poliesportiu. 
Els participants del CEI ** van recórrer un total de 120 
km dividits en quatre fases, la primera de 40 km, la se-
gona i tercera de 30 km i l’última de 20. La guanyadora 
va ser Ingrid Jordana Cainzos. Per la seva banda, els 
participants del CEI * van haver de completar 90 km 
dividits en tres fases de 40, 30 i 20 km. El guanyador 
va ser Xavi Padrós Franquesa.

Activitats
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El temps no va
deslluir els actes de 
la Festa Major
d’enguany
Malgrat les previsions d’aiguats, la pluja va respectar 
la majoria dels actes de la Festa Major d’enguany. Di-
vendres, abans de la cercavila, es va fer la presentació 
de la nova gegants, la Magdalena Giralt, que va causar 
una gran expectació entre els assistents. El dissabte, 
tot i el petit ruixat abans de l’inici, la Baixada de Ca-
rretons va ser tot un èxit, sense cap incident entre els 
participants. Al vespre, el concert d’havaneres d’Els 
Cremats, es va traslladar a la Sala Noble. Cal destacar 
una gran actuació amb temes de sempre i la  fusió de 
la cançó de taverna. Diumenge al matí la novetat més 
esperada d’enguany, el tobogan aquàtic, no va defrau-
dar a petits i grans; llàstima que la temperatura no va 
acompanyar fins a migdia. La festa Holi Dolly va tenir 
una bona acollida per part dels més joves i no tan jo-
ves, que van gaudir de l’espectacle de música i colors.
Degut a la mala previsió climatològica, les Barraques 
es van traslladar a dins el pavelló. Tant el concert de 
Zoo com l’Orquestra Maribel van aconseguir omplir el Holli Dolly

Pregó

Baixada de carretons

Tobogan aquàticPresentació de la Geganta Magdalena

Gimcana marrana

recinte de gom a gom. En conjunt, una bona Festa Ma-
jor que, com sempre, no hagués estat possible sense 
les persones que hi han col·laborat. Gràcies doncs a 
tots i totes i, ens veiem el proper any!
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ORDRE DEL DIA OFICIAL ·  PLE EXTRAORDINARI

ORDRE DEL DIA DEL PLE ORDINARI DEL 31/05/18

1. S’aprova l’acta de la sessió anterior.

2. Es comenten públicament diversos assumptes d’interès general.

3. Es fa seguiment dels acords dels plens de sessions anteriors.

4. Es dóna compte dels decrets d’alcaldia i dels acords de Junta de Govern Local.

5. Es ratifica l’aprovació de l’addenda al conveni marc per la prestació de serveis socials bàsics i   
 especialitzats amb el Consell Comarcal de la Selva.

6. Es ratifica l’aprovació del conveni de col·laboració amb el servei català de trànsit per la cessió     
 d’un cinemòmetre.

7. Es ratifica l’aprovació del Pla de desplegament d’una xarxa de fibra òptica.

8. Es vota el conveni de col·laboració amb el club esportiu  Sant Hilari – Font Vella.

9. Es vota el conveni de col·laboració amb el club patí Sant Josep

10. Es vota el model de control intern per la fiscalització i intervenció  limitada prèvia per a les          
 despeses i obligacions i sobre els ingressos i drets de l’entitat local.

11. Es vota l’adjudicació del contracte de serveis energètics per adoptar mesures d’estalvi en les       
  instal·lacions d’enllumenat públic.

12. Es vota l’expedient 2/2018 de modificació de pressupost.

13. Es fan precs i preguntes, tant per part de l’oposició com de la ciutadania.

Instal·lació de la fibra òptica al municipi
Des de l’Ajuntament de Sant Hilari fa molt de temps que treballàvem per aconseguir que algun operador apos-

tés per Sant Hilari Sacalm. Després d’estudiar totes les possibilitats i reunir-nos amb moltes operadores, s’ha 

aconseguit que l’empresa Másmóvil desplegui la fibra òptica al nostre municipi. Aquesta tasca consisteix en la 

instal·lació de cables i equips necessaris a les zones destinades a tal efecte, en cas de disposar-ne, o per les 

façanes, depenent de les característiques tècniques de l’edifici.  Això no comporta cap despesa per part de la 

comunitat de veïns de l’immoble i, en cas que s’originin desperfectes o danys, aniran a càrrec de l’operadora. 

El compromís de Másmóvil és utilitzar el mateix traçat que ja utilitza la xarxa actual de Telefónica per tal que 

l’impacte visual sigui el menor possible. Tot i que es busca la col·laboració dels propietaris, la llei empara als 

operadors per poder desplegar la fibra òptica basant-se en l’interès general i, per tant, es pot arribar a passar el 

cable encara que no hi hagi el permís dels propietaris. A partir d’octubre arribarà als primers barris.
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ORDRE DEL DIA OFICIAL · DEL PLE

ORDRE DEL DIA DEL PLE EXTRAORDINARI DEL 25/06/18

1. Es ratifica el caràcter extraordinari i urgent del ple.

2. Es vota la resolució del recurs de reposició interposat per Sorea contra l’acord del ple del 22 de   
 març de 2018.

3. Es vota l’aprovació definitiva de la relació concreta i individualitzada dels béns i instal·lacions   
 afectats en la xarxa del servei municipal d’aigua potable.

ORDRE DEL DIA DEL PLE DEL 26/07/2018 

1. Es vota l’aprovació de l’acta de la sessió anterior.

2. Es comenten públicament diversos assumptes d’interès general.

3. Es fa seguiment dels acords dels plens de sessions anteriors.

4. Es dóna compte dels decrets d’alcaldia i dels acords de Junta de Govern Local.

5. S’aprova el conveni de col·laboració amb l’Associació de comerç i turisme de Sant Hilari.

6. Es ratifica la modificació dels Estatuts de SUMAR.

7. Es vota l’aprovació del projecte de franges de prevenció d’incendis i el plànol de delimitació.

8. Es vota l’atribució del nom 1 d’octubre a un espai públic (la plaça davant la porta principal de   
 l’Ajuntament).

9. Es voten les festes locals de l’any 2019.

10. Es fan precs i preguntes, tant per part de l’oposició com de la ciutadania.

PLAÇA
1 D’OCTUBRE



La setmana de l’Esport, a mitjans de maig, té l’objec-
tiu de conscienciar a la població de la importància de 
fer activitat física diàriament. Aquest any s’ha presen-
tat amb novetats, donat que s’ha disputat la 1a cursa 
de muntanya de Les Guilleries. L’entitat local dels For-
ces, Forts i Ferms, juntament amb el grup de runners 
de la piscina, han preparat aquesta cursa.  El circuit 
s’ha dissenyat per als qui els agrada la modalitat de 
cursa gaudeixin com mai, però també s’ha pensat per 
a qui vulgui anar-hi tranquil·lament a caminar. Una al-
tra novetat ha estat l’activitat “Dona activa, dona viva” 
per reivindicar l’esport femení. I, per últim, la Medalla 
al Mèrit Esportiu, l’Èxit de l’Any i el Guardó als Valors. 
Una gala que es presenta com la Festa de l’Esport en 
el sopar gala de l’esport hilarienc de totes les entitats 
esportives del poble i on s’han lliurat els guardons de 
l’esport que han recaigut en Carles Pacheco Pérez, 
Campió d’Espanya de Raids; Enric Guinart Garcia, 
Campió de la Copa Catalana d’Enduro; Isidre Moragas 
Recasens, Campió de Catalunya de 800 m llisos, i de 
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Una Setmana de l’Esport amb novetats

Premis esport Setmana de l’esport

Cursa de muntanyaActivitats a la Porxada

la Milla Urbana, en categoria M60; Aneta Hranovska, 
Campiona de la Lliga Catalana de Trec i Bakr El Asri 
Campió del Circuit Gironí de Cros i 3a posició al cam-
pionat de Catalunya. Els 3 reconeixements més relle-
vants de l’esport local van ser elegits per la Taula Sec-
torial d’Esports. El Guardó als Valors se li va entregar 
a en Lluc Rotllant i Magem¸ per l’esperit de superació 
i persistència en superar l’accident que va patir a la 
muntanya; L’Èxit de l’Any, se li va atorgar a l’Isaac Rie-
ra i Castro, que es va proclamar campió de Catalunya 
i campió de la Copa Catalana de les exigents curses 
d’ultra resistència i, finalment i per votació popular, 
la Medalla al Mèrit Esportiu se li va atorgar a en Xevi 
Colon i Auguet, per la seva espectacular trajectòria 
per fomentar l’esport i els seus valors al poble de Sant 
Hilari Sacalm. Ha estat la gent, a través de les xarxes 
socials i els canals de comunicació de l’Ajuntament, 
qui ha votat quin dels 3 finalistes havia de ser el guan-
yador del guardó més important de l’esport del nostre 
poble.
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Festa de l’estiuejant Ruta de llocs singulars

El tastet d’aiguaRuta dels arbres

A Sant Hilari Sacalm vivim l’estiu!
A Sant Hilari Sacalm ens agrada que la gent vingui a 
visitar-nos. Els hi oferim la nostra naturalesa incom-
parable, amb els Banys de Bosc als nostres boscos 
madurs i les rutes a les fonts per camins frondosos i 
rics en vegetació. El clima refrescant a l’estiu, els mu-
seus, els carrers del nucli antic, les instal·lacions es-
portives, la zona d’autocaravanes, l’espai d’acampada 
lliure... són moltes les raons que atrauen els visitants 
del municipi. A més, des de l’Ajuntament s’organitzen 
activitats per afegir més atractius i aconseguir que, 
dia a dia, augmentin aquestes visites. Sota el lema 
“Viu l’estiu a Sant Hilari Sacalm” aquestes activitats 
permeten als visitants conèixer la història, les carac-
terístiques i tot allò que fa de la capital de les Guille-
ries un municipi diferent. Com, per exemple, el Tast
d’Aigües, una activitat teatralitzada on els visitants 
poden conèixer la història de l’estiueig a Sant Hilari 
Sacalm i de les seves aigües. I diferents rutes d’interès, 

com per exemple, la Ruta de la Roca d’en Pla, una ru-
ta-passeig on s’expliquen llegendes, poemes, plantes 
remeieres i altres objectes del paisatge; la Ruta dels 
Arbres d’Interès Local o la Ruta dels Racons de Sant 
Hilari Sacalm. I, com es va fent des de fa 32 anys, el 
9 d’agost, es va celebrar la Festa de l’Estiuejant, on 
es ret homenatge als estiuejants que fa anys que són
fidels a Sant Hilari Sacalm. El casal d’Avis “Can Blat” 
i l’Ajuntament, amb la col·laboració de la joieria Breix 
que aporta la Guilla d’Or que es dona als homenatjats, 
organitzen aquesta diada. Enguany els escollits han 
sigut el matrimoni de Rosa Maria Baró Boada i d’Agus-
tí Ardanuy Garcia, de Barcelona. Fa 47 anys que venen 
a estiuejar al poble.
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A Sant Hilari Sacalm ens agrada reciclar.  
Èxit del porta a porta i dels tallers de reuti-
lització i restauració 
Com ja sabeu, l’Ajuntament de Sant Hilari Sacalm, 
després d’estudiar amb deteniment totes les possibi-
litats, es va decidir pel sistema de recollida de residus 
porta a porta. L’objectiu d’aquesta mesura és augmen-
tar la recollida selectiva de deixalles al municipi.  El 
tret de sortida del nou sistema es va donar el passat 
12 de novembre i actualment ja s’ha arribat a reciclar 
el 72% de les deixalles, més del doble del que es reci-
clava amb l’anterior sistema que era només del 30%. 
Ens podem doncs felicitar i us demanem que conti-
nuem així i que tingueu paciència amb els possibles 
inconvenients que es puguin presentar en aquesta 
fase del nou sistema de recollida de residus. Per fa-
cilitar i millorar la gestió i el reciclatge dels residus 
tipus bombetes, piles, i altres petits objectes, també 
s’ha instal·lat al centre del poble, davant de la granja 
Tívoli, una mini deixalleria.

A més de la recollida efectiva de residus, al municipi 
s’han iniciat uns tallers de compostatge casolà i reu-
tilització per ensenyar com aprofitar la matèria orgà-
nica de les deixalles domèstiques i les restes vegetals 
dels jardins o terrasses. També s’han fet tallers per 
restaurar els elements que es llencen i es poden re-
utilitzar. En Joan Güell, llicenciat en Belles Arts i di-
plomat en restauració, ha impartit aquests tallers que 
van ser tot un èxit. A partir del  divendres 8 de  juny, el 
magatzem de reutilització de la Deixalleria de Sant Hi-
lari Sacalm està obert per qui ho necessiti. Els dijous 
a la tarda i els dissabtes al matí, amb els horaris de la 
Deixalleria, qui vulgui podrà fer ús de les eines i mate-
rial necessaris per fer aquestes feines de restauració 
i reutilització d’algunes de les peces que s’hi troben. 

Compostatge

Recollida de cubells Restauració

Mini deixalleria
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TEMES D’INTERÈS GENERAL

Novetats en les
accions per
reconvertir la
xarxa d’aigua,
canviar
l’enllumenat per
led i la instal·lació 
de la fibra òptica al
municipi
Com ja hem anat informant, una sentència del TSJC 
de l’any 2015 va anul·lar la concessió que l’Ajunta-
ment va fer l’any 2008 a Sorea per 50 anys (del 2008 
al 2058)  per la gestió de la distribució de l’aigua, en 
considerar que el procés d’adjudicació no havia estat 
prou rigorós i tenia algunes deficiències tècniques. 
L’equip de govern del Partit Independent de les Guille-
ries, que governa actualment per majoria, va decidir 
en conseqüència emprendre les mesures necessàries 
per poder dispo-
sar de la xarxa. El 
consistori conside-
ra que, donat que 
el servei de l’aigua 
forma part dels ser-
veis públics, és un 
servei de prestació 
obligatòria i essen-
cial. Basant-se en 
diversos informes, 
al ple del 20 de ju-
liol es va aprovar 
executar la sentèn-
cia i obligar a So-
rea a respectar els 
acords signats l’any 
2008 per assegurar 
que el subministra-
ment als ciutadans 
estigui assegurat 
durant tot aquest procés. També es va convocar un ple 
extraordinari el passat 25 de juny per continuar els 
tràmits de l’adquisició de les infraestructures.
D’ara en endavant, es decidirà la forma de gestió més 

adient des d’un punt de vista econòmic i també de 
gestió del servei.

Per altra banda, al ple de l’Ajuntament del 22 de març 
es van aprovar les condicions i característiques jurí-
diques i econòmiques per l’adjudicació i prestació de 
la  millora de l’eficiència energètica de la instal·la-
ció d’enllumenat públic del municipi. Es tracta de la 
substitució de les instal·lacions obsoletes actuals 
per instal·lacions modernes i d’alta eficiència. La im-
plantació dels nous sistemes suposarà majors nivells 
d’estalvi i eficiència energètica que serà d’un mínim 
d’un 70%  respecte al consum anual del municipi. En 
concret, l’actuació té com a finalitat cedir l’ús i explo-
tació de les instal·lacions d’enllumenat públic exterior 
de l’Ajuntament contractant a una Empresa de Ser-
veis Energètics per cobrir les següents prestacions: 
gestió energètica amb energia 100% verda, l’execu-
ció de les tècniques de gestió energètica i explotació 
necessàries per al correcte funcionament de les ins-
tal·lacions objecte del contracte i obres de millora; re-
novació de les instal·lacions d’enllumenat públic amb 
l’execució i finançament, dels treballs de millora i mo-
dificació, actualització o legalització i la implantació 
de telegestió a tots els quadres d’enllumenat exterior. 

A aquestes novetats cal afegir la instal·lació de la fi-
bra òptica a la nostra població. Des de l’Ajuntament 
de Sant Hilari fa molt de temps que treballàvem per 
aconseguir que algun operador apostés per Sant Hi-
lari Sacalm. Després d’estudiar totes les possibilitats 

i reunir-nos amb 
moltes operadores, 
s’ha aconseguit que 
l’empresa Másmóvil 
desplegui la fibra 
òptica al nostre mu-
nicipi. El compro-
mís de Másmóvil és 
utilitzar el mateix 
traçat que ja utilit-
za la xarxa actual 
de Telefónica per 
tal que l’impacte vi-
sual sigui el menor 
possible. Tot i que 
es busca la col·la-
boració dels propie-
taris, la llei empara 
als operadors per 
poder desplegar la 

fibra òptica basant-se en l’interès general i, per tant, 
es pot arribar a passar el cable encara que no hi hagi 
el permís dels propietaris. A finals d’any arribarà als 
primers barris.
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La Festa Major és molt esperada per tothom! I darrera de totes les activitats hi ha 
un organització molt important. S’han de preveure opcions per a totes les edats, 
disponibilitat d’espais i de material, s’ha de valorar la despesa econòmica i, tot 
plegat, s’ha de fer amb molta il·lusió i alegria.
Volem aprofitar aquesta ocasió per fer un repàs de la Festa Major d’aquest any 
2018 i les anteriors i compartir amb tothom la nostra experiència i valoració.
El concert de Festa Major, més el sopar seguit del gran ball de Festa Major al po-
liesportiu durant el divendres, ha estat un èxit, també el canvi de plantejament 
del dissabte a la nit canviant l’actuació al pavelló per les havaneres al plaça Jacint 
Verdaguer al centre del poble i acompanyat amb rom cremat. La 37a baixada de ca-

rretons queda enrere amb molta participació, amb més de 90 carretons, molt públic al poble i, el que és encara 
millor, sense incidents! La Festa holi dolly el diumenge a la tarda. 
Estem treballant en la conscienciació a l’hora de consumir alcohol i per això ja no es regala aigua de valència 
gratuïtament després de la baixada de carretons sinó que hi ha una barra que gestiona una entitat sense ànim 
de lucre.
En línies generals hem prioritzat els espais a l’aire lliure per dur a terme les activitats de Festa Major. Aquestes 
paraules queden curtes per expressar que hem gaudit d’aquests dies i de totes les Festes Majors i esperem que 
ho hagi fet tothom!

Encetem un nou setembre, i un nou curs polític crucial com els darrers 6 anys. Un 
mes que ens porta una nova diada, i com cada any la gent de Sant Hilari baixarem 
a la manifestació amb els busos organitzats per l’Assemblea Nacional Catalana. 
Des d’ERC Sant Hilari Sacalm, hi participarem com sempre. Així com cada any, 
prendrem part a la tradicional ofrena a la Plaça Moragues.  Aquest mes, també,  
ens porta una cita important per nosaltres. El dia 23 celebrem l’acte de presen-
tació pública del nostre candidat a l’alcaldia, en Xavier Prat. Hi comptarem amb 
la presència de la portaveu d’Esquerra Republicana al Parlament de Catalunya, 
l’Anna Caula. Us esperem a tots i a totes!!
D’altra banda , estem a les portes d’una tardor que es preveu calenta. La celebra-

ció del judici, i del primer aniversari del referèndum d’autodeterminació i d’aquella jornada històrica- malgrat 
la violència feixista de l’estat espanyol-  és un fet molt important.  En aquest sentit, a  Sant Hilari, el 30 de se-
tembre tindrà lloc la inauguració de la plaça 1 d’octubre  
Acabem recordant-vos que,  el pròxim 15 d’octubre es commemoraran 78 anys de l’afusellament del President 
Companys. Ara que sembla que la conjuntura política  a Madrid i la debilitat del govern del PSOE fa que ne-
cessiti molts suports, és possible que es reobri la finestra d’oportunitat de l’anul·lació del judici sumaríssim i 
franquista contra el president. A Sant Hilari, com cada any recordarem la barbàrie encenent tres salves d’honor 
a tren d’alba.

Acabem de passar la diada nacional de Catalunya d’enguany i aquest fet, marca 
l’inici d’un nou curs polític. 
En política catalana, comença un curs incert, on els catalans i les catalanes hau-
rem d’estar preparats per defensar els nostres drets i les nostres institucions. Pen-
sem que haurem de ser molt exigents per protegir els nostres interessos i, alhora, 
requerir el diàleg que ha mancat en els darrers anys. 
Per altra banda, comença el darrer curs polític de l’actual legislatura municipal. 
Una legislatura, on el PIG ha governat amb majoria absoluta i on el dia a dia ha 
marcat la política municipal. Pensem que Sant Hilari no té un rumb clar i, que no 
hi ha un projecte de poble més enllà de les tasques diàries. Doncs,creiem que el 
nostre municipi ha estat immers en els problemes presents i que en cap cas el PIG 

ha plantejat les dificultats futures que ens podem trobar. Per aquest motiu, des del nostre punt de vista, en la 
legislatura actual no s’ha afrontat cap repte de futur per a Sant Hilari. No s’ha invertit en promoció econòmica, 
en joventut, en millora del municipi, en manteniment general... 
En definitiva, tot i que l’actual Ajuntament presumeix de bona salut econòmica, ens hauríem de preguntar si 
aquesta “bona” salut econòmica és a canvi de no invertir en les hilarienques i els hilariencs i en la nostra vila. 
Doncs, pensem que Sant Hilari hauria de tenir un projecte definit i clar que ens hauria de permetre solucionar 
les mancances futures i, en l’actual legislatura, aquest repte no ha estat afrontat. 

SANT HILARI SACALM

ESCRITS MUNICIPALS
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LES PETITES COSES
Petites accions, determinades actituds, pràctiques del dia a dia que ajuden a millorar la vida del 
poble. Amb aquest objectiu el nou equip de govern impulsa diversos canvis en el funcionament 
quotidià que, sumats, contribuiran a transformar, mica en mica, Sant Hilari.

SANT HILARI SACALM

LES PETITES COSES · CARTA A L’AJUNTAMENT

S’estrenen codis QR a la ruta
literària
Són codis QR que, a cadascun dels 
punts del recorregut, permeten veu-
re les imatges relacionades amb el 
text que es pot escoltar recitat, per 
membres del club de lectura.

La baldufa gegant de fusta ja està 
restaurada!
Després de mesos de feina, s’han 
substituït algunes anelles deterio-
rades i s’ha tractat la fusta per as-
segurar una major resistència al 
temps.pistes de pàdel.

S’ha creat un bàner pels grups polí-
tics al web municipal
Està dedicat als partits polítics del 
municipi i s’ha acordat entre tots 
publicar un escrit mensual d’una 
extensió d’una pàgina cada mes i el 
tema serà lliure.

“No és no”
A la Festa Major enguany ens hem 
afegit a la iniciativa de defensar els 
drets de les dones de decidir sobre 
el seu cos fent samarretes reivindi-
catives. 

Menjadors pels ocells i esquirols del 
poble
S’han instal·lat menjadores d’ocells 
i esquirols en espais públics per pro-
moure la biodiversitat i acostar les 
espècies del nostre entorn als nos-
tres espais verds.de l’esport femení.

La nova geganta ja s’ha presentat al 
públic 
La Magdalena Giralt, és la nova ge-
ganta de Sant Hilari Sacalm i s’ha 
presentat i estrenat en la cercavila 
de la Festa Major d’enguany.

Ja tenim mini deixalleria! 
S’ha instal·lat al centre del poble, 
davant de la granja Tívoli, una mini 
deixalleria per la gestió i el reciclat-
ge dels residus tipus bombetes, pi-
les, i altres petits objectes.

CARTA A L’AJUNTAMENT
Des de l’Ajuntament volem potenciar la participació ciutadana. Una manera per promoure aquesta implicació 

de tothom del poble passa per facilitar més espais on expressar-se. Des d’ara estrenem aquest nou apartat al 

Butlletí municipal i l’obrim perquè les persones que ho desitgin el puguin utilitzar.

 

Us volem animar perquè aquelles suggerències i/o propostes d’interès general que creieu interessants i vul-

gueu que es publiquin al butlletí municipal ens les envieu al email: premsa@santhilari.cat o bé portar-ho pre-

sencialment a les oficines de l’Ajuntament. Per tal de respectar la plantilla del butlletí es permet publicar fins a 

un màxim de 150 paraules. És important que els temes a tractar siguin d’interès municipal i no així particulars. 

Per altra banda és necessari identificar-se i, per tant, no es permet l’anonimat. És important utilitzar sempre un 

llenguatge adequat i respectuós  que promogui el diàleg i cooperació.
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